
PROTOKÓ  NR 51-16/2005Ł
  

z posiedzenia Komisji Turystyki i Sportu Rady Miasta 
Gda skań ,  które odby o si  dniuł ę  12 grudnia 2005 r. o 
godz. 15:00 w Sali Herbowej Nowego Ratusza w Gda sku.ń  

Obecni: wg za czonych list obecno ci. łą ś

Na  stan 7 cz onków  komisji,  w  posiedzeniuł  
uczestniczy o  ł 6,  czyli  by o  quorum  do  podejmowaniał  
prawomocnych decyzji.

Posiedzeniu  przewodniczy  radny  Marek  Bumblisł  - 
przewodnicz cy Komisji Turystyki i Sportu Rady Miastaą  
Gda ska,  który  po  powitaniu  zaproszonych  go ci  iń ś  
radnych - zaproponowa  porz dek posiedzenia:ł ą

1. Dzia alno  K.L. „Lechia” Gda sk. ł ść ń

2. Koncepcja dzia alno ci Gda skiego O rodka Kulturył ś ń ś  

Fizycznej w Gda sku.ń

3. Dzia alno  i  zamierzenia  na  przysz o  O rodkał ść ł ść ś  

Promocji Zdrowia i Sprawno ci Dziecka w Gda sku.ś ń

4. Zaopiniowanie  projektu  uchwa y  Rady  Miastał  

Gda ska  w  sprawie  ustanowienia  szczegó owychń ł  

zasad  i  trybu  przyznawania  nagród  Prezydenta 

miasta Gda ska za wybitne osi gni cia sportowe –ń ą ę  

druk nr 1703.

5. Zaopiniowanie  projektów  uchwa  Rady  Miastał  

Gda ska,  które  wp yn y  do  komisji  poń ł ęł  

sporz dzeniu porz dku posiedzenia.ą ą

6. Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja.



Z uwagi na brak dodatkowych projektów uchwa  Radył  

Miasta Gda ska do zaopiniowania zosta  zdj ty punkt 5ń ł ę  

posiedzenia.
Porz dek przyj to jednog o nie – 5 g osami za.ą ę ł ś ł

PUNKT – 1

Dzia alno  K.L. „Lechia” Gda sk. ł ść ń

Przewodnicz cy ą

Chcia bym  z o y  serdeczne  yczenia  lekkoatletom  zł ł ż ć ż  

okazji  60  lecia  Lechii,  przywita  pa stwa  bardzoć ń  

serdecznie  na  posiedzeniu  komisji.  Prosz ,  aby cieę ś  

zapoznali nas z bie c  dzia alno ci  swojego klubu, zżą ą ł ś ą  

potrzebami, z wyzwaniami które przed wami stoj . ą

Pan Stanis aw Lange – dyrektor KL „Lechia” Gda skł ń

Dzi kuj  za  gratulacj  z  okazji  jubileuszu.  Krótkoę ę ę  

bym  si  odniós  do  tej  historii.  W  tym  roku,  wę ł  

zasadzie  w  sierpniu  min o  60  lat,  uda o  sięł ł ę 

skonstruowa  uroczysto  której  zwie czeniem  jestć ść ń  

ods oni cie  tablic  za o ycielom  klubu,  najbardziejł ę ł ż  

zas u onym  trenerom  klubu  tj.  pan  S awomirł ż ł  

Zieleniewski  i  pan  Józef  ylewicz,  i  pierwszyŻ  

medalista  klubu  pan  Kazimierz  Zimny,  który  tak eż  

zosta  uhonorowany  tablic .  Mamy  nadziej ,  e  toł ą ę ż  

b dzie  ju  tradycj .  Nie  b dziemy  przedstawia  teję ż ą ę ć  

historii,  osi gni cia  s  znaczne,  bardzo  du e.ą ę ą ż  

Jeste my  dzisiaj  w  tym  miejscu  w  jakim  jeste my.ś ś  

Tylko  na  bazie  tego  60-lecia  jest  taki  odruch,  eż  

jednak tradycja i si a tej lekkoatletyki nie zagin ał ęł  



– co mnie te  bardzo cieszy. Ta masa ludzi, któraż  

zjecha a z ró nych cz ci kraju, tak e zagranicy na teł ż ęś ż  

uroczysto  wiadczy o tym, e pokoleniowo wszyscy sść ś ż ą 

zainteresowani.  Dzisiejszy  dzie  to  oczywi cień ś  

dzia alno  bie ca,  w  okre lonych  warunkach  ił ść żą ś  

okre lone k opoty. Mieli my ju  tu okazje kilkakrotnieś ł ś ż  

wystawia  te  dzia ania  –  wi c  po  krótce  tylkoć ł ę  

zreferuj , eby nie rozci ga  tematu i nie powtarza . ę ż ą ć ć

W warunkach w jakich pracujemy, wiczymy, w bardzoć  

ograniczonej  bazie  technologicznej  –  uwa amy,  eż ż  

robimy to dobrze. Skupili my si  w ostatnich kilkuś ę  

latach na m odzie y, poprzez system imprez masowychł ż  

Pt. „Czwartki lekkoatletyczne” oraz inne dzia ania ił  

konsekwentne szkolenie. Mo e ono nie jest doskona eż ł  

ale  mo emy  powiedzie ,  e  poprzez  ten  system  iż ć ż  

konsekwentn  prac  w tym roku wida  ju  efekty tegoą ę ć ż  

dzia ania.  Je eli  chodzi  o  te  punkty  tzw.ł ż  

przeliczeniowe,   w  tym  roku  jest  100%  przyrostu 

punktów  w  stosunku  do  roku  ubieg ego  i  pierwszeł  

sukcesy  na  arenie  polskiej  i  tak e  mi dzynarodowejż ę  

naszych  adeptów  lekkoatletyki.  Mamy  ju  medalistówż  

Mistrzostw Polski M odzików, jeden z zawodników którzył  

wyszli  z  tych  naszych  „czwartków”  startowa  wł  

Mistrzostwach Europy Juniorów w skoku w dal, szereg 

nazwisk mo na wymienia  – i tylko cieszy  si , i obyż ć ć ę  

tak dalej by o. Seniorów nie mamy a  takiej liczby, toł ż  

jest  sprawa  zwi zana  z  du ymi  nak adami,  wspó pracaą ż ł ł  

tak e  z  miastem,  by  tych  czo owych  zawodnikówż ł  

utrzymywa ,  by  nie  uciekali  z  Gda ska  do  innychć ń  

miast. To je eli chodzi o te sprawy sportowe. ż



Niew tpliwie,  by  rozwija  si  potrzeba  tej  bazy.ą ć ę  

Generalnie,  stanowisko  tych  wszystkich  sympatyków, 

cz onków,  by ych  zawodników  jest  takie,  e  skoroł ł ż  

Lechia powsta a w sierpniu 1945 r. na Traugutta to tamł  

powinna   by .  No  ale  to  jak  zawsze  podkre lamy  –ć ś  

decyzja jest po stronie prezydenta miasta i b dziemyę  

kreowa  to w takim uk adzie, na ile b d  mo liwo ci. ć ł ę ą ż ś

Z  nowych  dzia a ,  co  si  dzieje  –  eby  szerokoł ń ę ż  

promowa  lekkoatletyk  musz  tak e  by  zwi kszoneć ę ą ż ć ę  

nak ady e strony miasta, zarówno na baz  jak i nał ż ę  

bezpo rednie wsparcie w szkoleniu – nie tylko poprzezś  

ekwiwalent  za  punkty,  który  i  tak  nie  starcza  na 

obs ug  trenerów  ale  tak e  w  troch  szerszymł ę ż ę  

kontek cie. Mo e z innych funduszy miasta pozwoli obyś ż ł  

rozszerzy  dzia anie i to by znalaz o szybki wyraz wć ł ł  

sukcesach  sportowych.  Nie  mo na  bez  bazy  kreoważ ć 

pewnych  konkurencji,  które  si  rozwijaj  w  innychę ą  

o rodkach. Zw aszcza konkurencji technicznych. To jestś ł  

ten aspekt, który niew tpliwie b dzie si  przewija .ą ę ę ł  

Prosty przyk ad – nak ady na baz  w innym sporcie odł ł ę  

razu  skutkuj  przyrostem  poziomu  sportowego.  Pozaą  

tym, dzisiaj komfort treningu si  zmienia i musi byę ć 

uwzgl dniony w procesie rozwoju sportowego. Staramyę  

si  budowa  zaplecze  w postaci  ró nych przyczó ków,ę ć ż ł  

chcemy  rozbudowa  system  naszych  imprez  masowych.ć  

Uwa amy,  e  jako  klub  miejski  powinni my  mież ż ś ć 

dominuj c  rol  w kreacji tego sportu masowego, boą ą ę  

robimy  to  najlepiej  marketingowo  – i  takie  s  teą ż 

odzewy. 



Przewodnicz cy Marek Bumblisą

Które  konkurencje  s  wiod ce  dla  Klubuą ą  

Lekkoatletycznego  „Lechia”  Gda sk?  Do  którychń  

najwi ksz  wag  przywi zujecie?ę ą ę ą

Pan Stanis aw Lange – dyrektor KL „Lechia” Gda skł ń

Nie ma czego  takiego w lekkoatletyce, a szczególnieś  

w  obecnej  sytuacji,  e  przywi zujemy  okre lon ,ż ą ś ą  

wiod ca  funkcj  poszczególnym  konkurencjom,ą ę  

szczególnie  w  naszej  sekcji.  Nastawili my  si  naś ę  

prac  z m odzie . Nasza sekcja ju  od wielu lat toę ł żą ż  

czyni a,  a  teraz  w  konkretnej  sytuacji  spo eczno-ł ł

ekonomicznej,  kiedy  po  przemianach  spo eczni-ł

ekonomicznych w naszym kraju, wiele klubów w Polsce 

e wzgl du na k opoty finansowe podupad o, boryka o siż ę ł ł ł ę 

i boryka do dzi  z wieloma problemami, niektóre klubyś  

po prosu zgin y z mapy sportowej Polski. My jakoęł ś 

sobie dajemy rad , dzi ki fanatykom. ę ę

Przewodnicz cy Marek Bumblisą

Dzi kuje bardzo, po to tu jeste my aby pewnych rzeczyę ś  

nie zgubi .ć

Pan Stanis aw Lange – dyrektor KL „Lechia” Gda skł ń

Przepraszam, ja jeszcze w jednej sprawie, bo mówi się 

e  stadion  Lechii  ma  by  zapleczem  pi karskim.  Jaż ć ł  

rozpoczyna em  treningi  na  Lechii  w  ’72,  pi karzeł ł  

trenowali, biegali my, skakali my – nikt nikomu nieś ś  



przeszkadza . A wr cz w jakiej  symbiozie yli my. Zł ę ś ż ś  

tamtych  lat  pozosta y  równie  jakie  nasze  bliskieł ż ś  

znajomo ci  i  przyja nie  –  a  wydaje  mi  si ,  e  wś ź ę ż  

Gda sku  nie  brakuje  zaplecza  pi karskiego,  je liń ł ś  

chodzi o stadiony. Wystarczy powiedzie  o stadionieć  

Gedanit,  który  jest  wy cznie  pi karskim;  stadionłą ł  

Polonii równie  jest typowo pi karskim stadionem i wż ł  

tym momencie je eli ju  co  robi , co  budowa  to mo eż ż ś ć ś ć ż  

co  takiego  co  b dzie  wszystkim  s u y o.  Wydaje  miś ę ł ż ł  

si , e Gda sk to nie  jest tylko spo eczno  któraę ż ń ł ść  

jest typowo pi karska ale s  jeszcze inne dyscypliny ił ą  

konkurencje,  którymi  si  ludzie  interesuj ,  ch tnieę ą ę  

by co  innego robili. Dzi kuj . ś ę ę

Przewodnicz cy Marek Bumblisą

Wydaje  mi  si ,  e  pewne  rzeczy  ju  zosta yę ż ż ł  

postanowione – chodzi w tej chwili o to, eby nież  

zgubi  potencja u  lekkoatletyki.  Niew tpliwieć ł ą  

jeste cie  pa stwo  „zameldowani”  na  Lechii  i  tamś ń  

pozostaniecie – b dziecie mogli z potencja u wzgórz ię ł  

alejek jak najbardziej korzysta . Wydaje mi si , eć ę ż  

poprawienie  stany  technicznego  urz dzeą ń 

lekkoatletycznych  na  tym  obiekcie  typu  miejsce  do 

trenowania  rzutów,  w  tym  do  rzutu  m otem  –  mo nał ż  

odpowiedni  standard  uzyska .  Natomiast,  póki  co,ć  

stoicie wy i nie tylko wy, jako klub sportowy ale i 

wiele klubów sportowych w Polsce przed tym problemem, 

e nie ma dotacji podmiotowych dla klubów sportowych.ż



PUNKT – 2

Koncepcja  dzia alno ci  Gda skiego  O rodka  Kulturył ś ń ś  

Fizycznej w Gda sku.ń

Pan  Jacek  Sawicki  –  dyrektor  Gda skiego  O rodkań ś  

Kultury Fizycznej w Gda sku (GOKF)ń

Przedstawi  koncepcj  dzia alno ci o rodka.ł ę ł ś ś

Nadrz dnym  celem  GOKF  jest  zapewnienie  jakę  

najwi kszej  grupie  dzieci  i  m odzie y  warunków  doę ł ż  

czynnego  i  systematycznego  uczestnictwa  w  ró nychż  

formach kultury fizycznej i kszta towanie po danychł żą  

postaw wobec tej kultury. 

Cel ten powinien by  realizowany ć w  nast puj cychę ą  

dzia ach:ł

Sport

Rekreacja i turystyka

Rehabilitacja

Rozwi zanie Mi dzyszkolnego O rodka Kultury Fizyczneją ę ś  

i  powo anie  GOKF  oraz  SSM  pozwoli y  na  realizacjł ł ę 

nowych  zada  oraz  wprowadzenie  znacznie  szerszejń  

oferty zaj  pozalekcyjnych.ęć

Oferta zaj  GOKFęć

Dotychczasowa:

•P ywanie korekcyjneł

•Gimnastyka korekcyjna

•Mistrzostwa Gda skań

Nowe:

•Powszechna nauka p ywaniał



•Dzielnicowe O rodki Sportuś

•Zawody i imprezy sportowo-rekreacyjne

1.POWSZECHNA NAUKA P YWANIAŁ

Zadania:

•obj cie jak najliczniejszej grupy dzieci naukę ą 

p ywaniał

•upowszechnianie umiej tno ci p ywania w ród uczniówę ś ł ś  

gda skich szkóń ł

Efekty:

zwi kszenie  bezpiecze stwa  podczas  wypoczynkuę ń  

dzieci i m odzie ył ż

Realizacja 

I etap – rok szkolny 2005/2006

-  nauka  odbywa  si  na  6  basenach  w  wymiarze  22ę  

godzin 

-  zaj cia  prowadz  trenerzy  i  instruktorzy  –ę ą  

nauczyciele GOKF

- rodzice pokrywaj  tylko koszt korzystania z basenuą  

- zakup karnetów

- w zaj ciach uczestniczy ok. 300 uczniów tygodniowoę

II etap – rok szkolny 2006/2007 i nast pneę

- zaj cia prowadzone przez nauczycieli GOKFę

 - zabezpieczenie nieodp atnie 30 godzin na gda skichł ń  

basenach

-  w  zaj ciach  b dzie  uczestniczy  ok.  450  uczniówę ę ć  

tygodniowo

2. DZIELNICOWE O RODKI SPORTUŚ

Zadania:

•stworzenie szerokiej oferty bezp atnych zajł ęć 



(wyrównanie szans dla uczestników z ró nychż  

rodowisk i warstw spo ecznych)ś ł

•opracowanie i wdro enie systemu umo liwiaj cego jakż ż ą  

najliczniejszy udzia  dzieci i m odzie y w zaj ciachł ł ż ę

•popularyzacja ró nych dyscyplin sportu i formż  

aktywno ci ruchowejś

•wszechstronny rozwój fizyczny uczestników zajęć

•przeciwdzia anie negatywnym zachowaniom w dzielnicył

•integracja dzieci i m odzie y w dzielnicy i mie cieł ż ś

Realizacja:

I etap – rok szkolny 2005/2006

• Organizacja  4  pilota owych  DOS  –  Dolneż  

Miasto, Nowy Port, Orunia, Siedlce.

II etap – rok szkolny 2006/2007

• Powo anie  6  kolejnych  DOS  – Che m,  Piecki-ł ł

Migowo, Osowa, Stogi, Wrzeszcz, Zaspa.

III etap – rok szkolny 2007/2008

• Powo anie 5 kolejnych DOS – Brze no, Oliwa,ł ź  

Olszynka, Przymorze, Sobieszewo.

DOS - Stan na dzie  1.12.2005 r.:ń

GOKF m odzie owe centrum sportu:ł ż

- DOS Dolne Miasto, Szko a Podstawowa nr 65ł

- DOS Nowy Port, Szko a Podstawowa nr 55ł

- DOS Orunia, Szko a Podstawowa nr 16ł

- DOS Siedlce, Szko a Podstawowa nr 14ł



Oferta DOS Dolne Miasto:

DZIEWCZ TA:Ę

aerobik

pi ka siatkował

CH OPCYŁ

pi ka siatkował

pi ka koszykował

pi ka no nał ż

Oferta DOS Nowy Port:

DZIEWCZ TA:Ę

aerobik

pi ka siatkował

CH OPCYŁ

pi ka no nał ż

Oferta DOS Orunia:

DZIEWCZ TA:Ę

aerobik

pi ka koszykował

CH OPCYŁ

zapasy

akrobatyka

pi ka no nał ż

rugby



Oferta DOS Siedlce:

DZIEWCZ TA:Ę

aerobik

CH OPCYŁ

pi ka siatkował

pi ka no nał ż

We  wszystkich  O rodkach  prowadzone  s  zaj ciaś ą ę  

turystyczne  z  g ównym  akcentem  na  wycieczkił  

regionalne.

Finansowanie projektu:

I etap 

- realizacja ze rodków GOKFś

II i III etap

- z bud etu Miasta rodki planowane w bud ecie WEiSż ś ż

Fundusz  Gminnego  Programu  Profilaktyki  i 

Rozwi zywania Problemów Alkoholowychą

-  z  bud etu  Ministerstwa  Sportu  Fundusz  zajż ęć 

sportowo – rekreacyjnych dla uczniów

IMPREZY I ZAWODY SPORTOWO – REKREACYJNE

Oferta dla szkó :ł

•Zawody w ramach Mistrzostw Gda ska dla wszystkichń  

szkół

•Ligi, turnieje w systemie sportu szkolnego.

Oferta dla Dzielnicowych O rodków Sportuś

•system mi dzydzielnicowych rozgrywek sportowychę  

zako czony Igrzyskami Dzielnicowych O rodkówń ś  

Sportowych



Organizacja  ogólnodost pnych  imprez  sportowoę  

rekreacyjnych

•Gda ska Liga Pi karska, Turniej Miko ajkowy wń ł ł  

halow  pi k  no n , inne.ą ł ę ż ą

ZAMIERZENIA NA PRZYSZ OŁ ŚĆ

•CENTRUM SPORTU M ODZIE OWEGO  - modernizacja obiektówŁ Ż  

sportowych,

•sport szkolny osób niepe nosprawnych i „Olimpiadył  

Specjalne”.

Modernizacja obiektów sportowych

> modernizacja stadionu lekkoatletycznego,

> modernizacja bocznego boiska pi karskiego,ł

> budowa hali sportowej,

> budowa p ywalni.ł

Sport szkolny osób niepe nosprawnych - W 31 szko achł ł  

podstawowych (573 dzieci) i 12 gimnazjach (168 osób) 

funkcjonuj  klasy integracyjne. ą

„Olimpiady Specjalne” -  Klasy te obejmuj  dzieci ią  

m odzie  z  niepe nosprawno ci  ruchow  i  deficytamił ż ł ś ą ą  

intelektualnymi.

Wspó praca z jednostkami organizacyjnymi Miastał  

Gda ska:ń

GOKF ==> MOSiR ==> OPZiSD

Przewodnicz cy Marek Bumblisą



Trzeba  chyba  interwencji  prezydenta,  eby  wpisa  wż ć  

bud et o rodka funkcjonowanie dzielnicowych o rodkówż ś ś  

sportu. Takie jest moje zdanie.

Bardzo  dzi kujemy  panie  dyrektorze  za  wyczerpuj caę ą  

informacj .  My l ,  e  nadal  b dziemy  tak  dobrzeę ś ę ż ę  

wspó pracowa  jak do tej pory. ł ć

My l , e wrócimy do tematu b temat jest bardzo wa nyś ę ż ż  

i ma usportowi  m odzie , ma da  fundament systemowy.ć ł ż ć

Dzi kuj . ę ę

PUNKT – 3

Dzia alno  i  zamierzenia  na  przysz o  O rodkał ść ł ść ś  

Promocji Zdrowia i Sprawno ci Dziecka w Gda sku.ś ń

Przewodnicz cy Marek Bumblisą

Poprosz  pana  kierownika  o  przedstawienie  namę  

dzia alno ci  O rodka.  My l ,  e  O rodka  nie  trzebał ś ś ś ę ż ś  

pa stwu  specjalnie  przedstawia ,  znamy  go  wszyscy,ń ć  

go cili my ju  pa stwa u siebie i sami byli my go miś ś ż ń ś ść  

w O rodku. Pan radny czkowski jest w a nie z tamtegoś Łę ł ś  

okr gu wyborczego. Powiem tylko, e O rodek Promocjię ż ś  

Zdrowia i Sprawno ci Dziecka znajduje si  w sporcieś ę  

dlatego,  e  jest  to  o rodek  promocji  zdrowia,  wż ś  

patologiach ten o rodek by zgin . Tutaj mo emy zrobiś ął ż ć 

co , co niew tpliwie jest warte tego. ś ą

Prosz  bardzo panie kierowniku. ę



Pan  Marek  Jankowski  –  kierownik  O rodka  Promocjiś  

Zdrowia i Sprawno ci Dziecka w Gda sku (OPZiSD)ś ń

Przedstawi  dzia alno  i zamierzenia o rodka.ł ł ść ś

W 2002 roku dzia ania wyznaczone w statucie O rodkał ś  

Promocji Zdrowia i Sprawno ci Dziecka realizowane byś ł 

w formie dwóch zada :ń

• Realizowanego  na  terenie  placówki:  „Programu 

wielokierunkowej  oceny  stanu  zdrowia  i  rozwoju 

psychofizycznego  dzieci  przed  podj ciem  obowi zkuę ą  

szkolnego” – Zadanie I. 

• Realizowanego  na  terenie  szkó  podstawowych:ł  

„Programu  przesiewowych  bada  posturometrycznychń  

postawy cia a i wydolno ci fizycznej dzieci klas IIł ś  

– VI szkó  podstawowych miasta Gda ska” – Zadanieł ń  

II.

W  maju  i  czerwcu  2002  roku  dokonano  ewaluacji 

pracy  O rodka.  Ewaluacj  przeprowadzono  poprzezś ę  

badanie  ankietowe,  którego  celem  by o  zebranieł  

informacji i opinii rodziców o organizacji, jako ci iś  

przydatno ci prowadzonych wś  placówce bada .ń

Zebrane  wówczas  dane  mówi ce  o wysokiej  ocenieą  

wiadczonych  przez  OPZiSD  us ug  stanowi y  najlepsześ ł ł  

potwierdzenie  w a ciwego  zdefiniowania  misjił ś  

i kierunku rozwoju placówki.

O  zapotrzebowaniu  na  informacje  dotycz ceą  

promocji zdrowia niech wiadczy fakt, i  prawie 100%ś ż  

rodziców  uzna o,  e  informacje,  zalecenia  i  poradył ż  



uzyskane  od  specjalistów  s  dla  nich  pomocneą  

i przydatne.

O  wp ywie  w a ciwej  edukacji  zdrowotnej  nał ł ś  

podejmowanie przez rodziców okre lonych dzia a  wobecś ł ń  

dzieci wiadcz  dane mówi ce o tym, i  75% rodziców poś ą ą ż  

wizycie w palcówce zamierza a zmodyfikowa , a a  25%ł ć ż  

deklaruje ca kowit  zmian  stylu ycia dziecka.ł ą ę ż

W wietle danych WHO mówi cych o tym, e zdrowieś ą ż  

cz owieka  w  pierwszej  kolejno ci  ,  bo  w  ponad  50%ł ś  

zale y  od  stylu  ycia,  praca  o  charakterzeż ż  

edukacyjnym i promowanie zdrowia nabiera szczególnego 

znaczenia.

Wnioski  wynikaj ce  z  ewaluacji  pracy  placówkią  

determinowa y  kierunek  zmian  w  dzia aniach  O rodka,ł ł ś  

które nast pi y w kolejnych latach.ą ł

Zmiany   mia y  przede  wszystkim  wzmocnił ć 

oddzia ywanie  informacyjne  ił  edukacyjne  zadań 

realizowanych przez O rodek.ś

Specjali ci reprezentuj cy ró ne dyscypliny naukiś ą ż  

od psychologii po medycyn  uznali, i  nale y odej  odę ż ż ść  

systemu  niezale nych  od  siebie  diagnozż  

w poszczególnych gabinetach na rzecz  wspó tworzeniał  

indywidualnie  dla  ka dego  dziecka  zbioru   zalece ,ż ń  

porad i wskaza  dotycz cych konkretnych dzia a . ń ą ł ń

W tym celu przekaz wzajemnie dope niaj cych sił ą ę 

informacji dotycz cych zdrowia dziecka i oddzia ywanieą ł  

edukacyjne  przyj y  posta  ca o ciowego  programuęł ć ł ś  

post powania prozdrowotnego. Takie wielodyscyplinarneę  

podej cie jest zgodne z holistycznym uj ciem zdrowia,ś ę  



rozumianego  nie  tylko  jako  brak  choroby,  czy 

niepe nosprawno ci,  ale  równie  jako  dobrostanł ś ż  

psychofizyczny i spo eczny (zgodnie z definicj  WHO). ł ą

Zmodyfikowane i realizowane po roku 2002 programy 

diagnostyczno edukacyjne zmieni y wcze niejszy naukowoł ś  

–  badawczy  charakter  placówki  oraz  wynika y  zł  

konieczno ci:ś

1.Dostosowania  oferty  edukacyjno  –  diagnostycznej 

O rodka  do  sygnalizowanych  potrzeb  z  zakresuś  

profilaktyki i promocji zdrowia. 

2.Optymalnego wykorzystania potencja u kadrowego.ł

3.Dostosowania  realizowanych  zada  statutowych  doń  

zmieniaj cych si  warunków organizacji o wiaty.ą ę ś

Do podstawowych zmian nale a o:ż ł

1. Wprowadzenie przesiewowych bada  s uchu przy u yciuń ł ż  

programu  „S ysz ”-  projekt  wspierany  przezł ę  

Ministerstwo  Zdrowia  i  Ministerstwo  Edukacji 

Narodowej  i  Sportu. Program  "S YSZ ..."Ł Ę  został 

opracowany  przez  Instytut  Fizjologii  i  Patologii 

S uchuł  we  wspó pracy  z  ł Katedr  Systemówą  

Multimedialnych Politechniki Gda skiej.ń

2.Rozszerzenie tre ci dotycz cych edukacji zdrowotnejś ą  

dla  rodziców  badanych  dzieci  (  broszura:  „Zdrowy 

styl ycia twojego dziecka”). Zwi kszenie informacjiż ę  

dotycz cych  ochrony  i  pomna ania  zdrowia  –ą ż  

przej cie  przez  wszystkich  specjalistów  O rodkaę ś  

roli promotorów zdrowia. 

3. Wprowadzenie  bezp atnych  pomiarów  ci nieniał ś  

t tniczego dla rodziców ię  opiekunów dzieci. 



4.Poszerzenie  bada  psychologicznych  o  wst pnń ę ą 

diagnoz  ryzyka  dysleksji  rozwojowej  –  czylię  

specyficznych trudno ci w nauce czytania i pisania,ś  

z  uwagi  na  coraz  wi kszy  odsetek  dzieci  zę  

deficytami funkcji percepcyjno – motorycznych.

5.Wprowadzenie na terenie placówek o wiatowych dzia aś ł ń 

diagnostyczno  -  edukacyjnych  dotycz cych  wadą  

postawy cia a, oty o ci, nadci nienia  t tniczego  ił ł ś ś ę  

niskiego poziomu aktywno ci fizycznej. Dziania teś  

oparte  zosta y  na  koncepcji  projektu  „Postawa  ił  

Serce”.

6.Utworzenie  nowych  baz  danych,  w  tym  opracowania 

informacji  statystycznej,  tak  by s u y a  ona  wł ż ł  

pierwszej  kolejno ci  rodzicom,  nauczycielomś  

i w adzom  miejskim  jako  merytoryczne  wsparcieł  

podejmowanych  dzia a  wł ń  obszarze  wychowania 

zdrowotnego.

Dla  podkre lenia  dokonanej  gruntownejś  

modernizacji  organizacyjnej  i merytorycznej  oraz 

edukacyjno  –  diagnostycznego  charakteru  dzia a ,ł ń  

zadania  prowadzone  przez  palcówk  uporz dkowano  wę ą  

form  dwóch programów:ę

1.

2.



Ad.1 Program „Zdrowe ycie Twojego Dziecka”:Ż

Cel g ówny programuł :

Okre lenie  dla  dziecka  indywidualnego,ś  

ca o ciowego programu post powania prozdrowotnego.ł ś ę

Organizacja programu:

Program realizowany jest  w siedzibie  OPZiSD we 

wspó pracy z placówkami o wiatowymi miasta Gda ska.ł ś ń

Grupa celowa programu:

Cz  diagnostyczna  programu  dotyczy  dzieci  węść  

wieku  6-7  lat  z  klas  „0”  gda skich  szkó  iń ł  

przedszkoli. 

Rocznie  badanych  jest  ok.  3,5  tys.  dzieci  co 

stanowi ok 90% gda skiej populacji  w tym wieku.ń

Cz  edukacyjna przeznaczona jest dla rodziców ięść  

opiekunów towarzysz cych dziecku podczas badania.ą

Zadania realizowane w ramach programu:



Korzy ci wynikaj ce z realizacji programu:ś ą

Ca o ciowy  program  post powania  prozdrowotnegoł ś ę  

zawarty w karcie bada  dziecka zostaje przekazany zań  

po rednictwem rodziców do placówki o wiatowej. Dzi kiś ś ę  

temu  wychowawcy  i  nauczyciele  mog  zapozna  si  zą ć ę  

wynikami  bada  dziecka  oraz  zalecanymi  przezń  

specjalistów  dzia aniami.  U atwia  to  nauczycielomł ł  

indywidualizacj  zaj  z  dzie mi.  Jednocze nieę ęć ć ś  

u wiadomienie wspó odpowiedzialno ci rodziny i szko yś ł ś ł  

za proces wychowania zdrowotnego zach ca do cis eję ś ł  

wspó pracy. ł

Na podstawie wyników bada  szko y i przedszkolań ł  

maj  mo liwo  opracowania, w zale no ci od potrzebą ż ść ż ś  

w asnych, programów wychowania zdrowotnego.ł



Wyniki  bada  wszystkich  dzieci  rejestrowane  sń ą 

w komputerowej bazie danych, co umo liwia tworzenież  

opracowa  statystycznych. ń

Sprawozdania  zawieraj ce  analiz  wyników  badaą ę ń 

przekazywane s  w adzom miejskim. Zestawione wnioski zą ł  

bada  oraz  zdefiniowane  potrzeby  rodziców  s u  doń ł żą  

okre lania kierunków dzia a  w takich obszarach jakś ł ń  

edukacja, promocja zdrowia, sport i rekreacja.

Liczba  dzieci  obj tych  programem  „Zdrowe  ycieę Ż  

Twojego Dziecka” w poszczególnych latach:

ROK Liczba dzieci obj tychę  

programem
2002 3.871
2003 4.026
2004 3.517
2005 ok. 3.500

W roku szkolnym 2004/2005, w ramach prowadzonego 

przez nasz  placówk  programu „Zdrowe ycie Twojegoą ę Ż  

Dziecka” badaniami obj to 3.433 dzieci z klas „0” zę  

138  placówek  o wiatowych  miasta  Gda ska  (szkóś ń ł 

podstawowych i przedszkoli). 

Oznacza to, e z naszej oferty diagnostycznej -ż  

edukacyjnej  skorzystali  rodzice  ok.  90%  gda skichń  

dzieci w wieku 6 – 7 lat. 

Tak wysoki odsetek uczestnictwa dzieci, rodziców 

i opiekunów nie by by mo liwy bez zaanga owania si  wł ż ż ę  



realizacj  programu dyrekcji placówek o wiatowych, aę ś  

przede wszystkim nauczycieli i wychowawców. 

Ad. 2 Program „Zdrowy Ucze ”:ń

Cel g ówny programu:ł

Okre lenie  indywidualnego  programu  post powaniaś ę  

prozdrowotnego z dzieckiem.

Grupa celowa programu: 

• Cz  diagnostyczna dotyczy dzieci 8 – 12 letnichęść  

z gda skich szkó  podstawowych. Rocznie badanychń ł  

jest ok. 3.500 dzieci.

• Cz  informacyjno – edukacyjna kierowana jest doęść  

rodziców oraz nauczycieli i wychowawców.

• Cz  sprawozdawcza  kierowana  jest  do  dyrekcjięść  

placówki o wiatowej orazś  w adz samorz dowych.ł ą

Organizacja programu:

Cz  diagnostyczna  ęść –  realizowana  jest  przez 

lekarza  na  terenie  placówki  o wiatowej.ś  

Diagnostyka obejmuje:

• Badanie postawy cia a,ł

• Ocen  masy  cia a  na  podstawie  BMI  (Body  Massę ł  

Index),

• Pomiar ci nienia t tniczego krwi,ś ę

• Ocen  wydolno ci fizycznej. ę ś

Cz  informacyjno  –  edukacyjnaęść  –  realizowana 

jest  w  formie  tre ci  zawartych  w  indywidualnejś  

karcie  bada  dziecka  oraz  innych  specjalnień  



przygotowanych  materia ach.  Materia y  teł ł  

 przekazywane s  rodzicom dzieci za po rednictwemą ś  

szko y.ł

Cz  sprawozdawczaęść  – realizowana jest w formie 

statystycznej analizy wyników bada  prowadzonychń  

w  szkole.  Sprawozdanie  wraz  z komentarzem 

przekazywane  jest  dyrekcji  placówki  o wiatowej.ś  

Zbiorcze sprawozdanie  z bada  prowadzonych  wń  

szko ach przedstawiane jest raz do roku w adzomł ł  

miejskim.

Zadania realizowane w ramach programu

 Okre lenie  dla  ka dego  badanego  dzieckaś ż  

indywidualnego  planu  post powania  prozdrowotnego,ę  

który  obejmuje:  wskazania  dotycz ce  odpowiednieją  

aktywno ci fizycznej, zdrowego od ywiania, w a ciwychś ż ł ś  

nawyków  s u cych  utrzymywaniu  prawid owej  postawył żą ł  

cia a i masy cia a oraz zlecenie dzia a  kompensacyjnoł ł ł ń  

–  korekcyjnych  i  specjalistycznych  badań 

ortopedycznych i kardiologicznych.

Dostarczenie  placówkom  o wiatowym  oraz  w adzomś ł  

samorz dowym  sprawozdania  z  wyników  bada .ą ń  

Przedstawiony raport zawiera  statystyczne informacje 

o  wadach  postawy,  poziomie  wydolno ci  fizycznej,ś  

problemie  nadwagi,  nadci nienia  t tniczego.ś ę  

Opracowanie  obejmuje  równie  komentarz  do  wynikówż  

bada  oraz inne materia y informacyjno - edukacyjne.ń ł



Liczba  dzieci  obj tych  programem  „Zdrowe  ycieę Ż  

Twojego Dziecka” w poszczególnych latach:

ROK Liczba dzieci obj tychę  

programem
2002 3.466
2003 3.316
2004 3.408
2005 ok. 3.500

Programy  „Zdrowe  ycie  Twojego  Dziecka”  orazŻ  

„Zdrowy Ucze ” zosta y zaprezentowane we wrze niu 2005ń ł ś  

roku na Ogólnopolskiej Konferencji  Naukowej „200 lat 

wychowania zdrowotnego w Polsce”. Programy wzbudzi ył  

wielkie  zainteresowanie  rodowiska  o wiatowego  iś ś  

naukowego z ca ej Polski.ł

W latach 2002 – 2005 OPZiSD anga owa  si  w liczneż ł ę  

prace  nad  projektami  dotycz cymi  promocji  zdrowia.ą  

Opracowania specjalistów O rodka wykorzystane zosta yś ł  

w pracach nad Strategi  Rozwoju Gda ska do 2015 rokuą ń  

w obszarze Zdrowia.

Do innych, jeszcze nie wdro onych, ale ca o ciowoż ł ś  

przygotowanych  w OPZiSD  projektów  nale y:  „Gda skaż ń  

Sie  Szkó  Promuj cych  Zdrowie”  orazć ł ą  program 

przeciwdzia ania oty o ci „Zdrowie na Wag ”.ł ł ś ę

Dzi ki  zmianom  organizacji  pracy  uda o  si  nieę ł ę  

tylko  bez  dodatkowych  kosztów  rozszerzy  ofertć ę 

diagnostyczno  –  edukacyjn  placówki,  ale  równieą ż 

wykorzysta  wygospodarowane rodki na unowocze nienieć ś ś  

metod pracy. 



Zakupiono  niezb dne  komputery,  oprogramowanieę  

oraz  nowe  narz dzia  diagnostyczne.  Wprowadzonoę  

nowoczesne  metody  wymiany  dokumentów  drogą 

elektroniczn  zą  Bankiem  i  ZUS-em.  Zosta a  za o onał ł ż  

strona internetowa placówki: www.opzisd.pl.

Systematycznie w okresie ostatnich lat, na miarę 

mo liwo ci  finansowych,  dokonywano  odnawiania  iż ś  

modernizacji gabinetów diagnostycznych, rejestracji, 

poczekalni i innych pomieszcze  O rodka.ń ś

O rodek  Promocji  Zdrowia  i  Sprawno ci  Dzieckaś ś  

wspó pracuje  od  wielu  lat  zł  Pracowni  Postawy  Cia aą ł  

Zak adu  Antropomotorycznych  Podstaw  Zdrowia  AWFiS  wł  

Gda sku.   W  ramach  tej  wspó pracy  prowadzone  sń ł ą 

zaj cia  edukacyjne  dla  studentów  i  nauczycielię  

podnosz cych kwalifikacje zawodowe.ą

Radny W adys aw czkowski – cz onek komisjił ł Łę ł

Ja  w  zasadzie  dwa  pytania,  pierwsze  to  powszechna 

nauka p ywania i jak do tego doj , do tej powszechnejł ść  

nauki p ywania – bo to w ka dej dzielnicy powinna był ż ć 

szko a z basenem i przynajmniej w ka dej szkole basen,ł ż  

wtedy mo emy mówi  o powszechnej nauce p ywania. Wtedyż ć ł  

rzeczywi cie  nie  ma  dzieci  wybranych,  które  kupujś ą 

dzisiaj karnet i jest nauka p ywania – tylko jak sił ę 

wcze niej pan dyrektor Sawicki wyrazi  – powszechnaś ł  

nauka p ywania. Jak my limy ten problem rozwi za . ł ś ą ć

Kiedy  te  mówi em, e znalaz em m odzie  po dzielnicy,ś ż ł ż ł ł ż  

chuliganów do hokeja. Znalaz em inne s owo: niewy ytał ł ż  

m odzie .  Niewy yta  m odzie  tzn.  e jest  do  takał ż ż ł ż ż ść  

http://www.opzisd.pl/


agresywna bo nie ma gdzie si  wy y , to musi si  wy yę ż ć ę ż ć 

w sporcie.

Druga  sprawa,  rzeczywi cie  ten  O rodek  Promocjiś ś  

Zdrowia i Sprawno ci Dziecka bardzo dobrze pracuje, zś  

mojego rozeznania. 

Przewodnicz cy Marek Bumblisą

Jestem  za  tym,  aby  zrobi  po czone  posiedzenieć łą  

Komisji  Edukacji  i  naszej  aby  poruszy  spraw  zć  

zakresu komisji naszej i edukacji – i ten temat też 

wówczas poruszymy.

Prosz , pan Kazimierz Koralewski.ę

Radny Kazimierz Koralewski

Panie przewodnicz cy, wysoka komisjo, z przyjemno cią ś ą 

wys ucha em  prezentacji,  które  tutaj  mia y  miejsce.ł ł ł  

Rzeczywi cie,  nasun o  si  kilka  takich  uwag.ś ęł ę  

Rzeczywi cie,  kluby  takie  jak  Klub  Lechia,ś  

reprezentuj  ambicje  sportu  profesjonalnego.  Ią  

Faktycznie  potwierdza  si  to,  o  czym  rozmawiali myę ś  

wcze niej,  e  taki  klub  potrzebuje  profesjonalnejś ż  

bazy, gdzie mo e zorganizowa  szkolenie, zawody itd.ż ć  

tutaj  ta  prezentacja,  która  dotyczy a  o rodka  GOKFł ś  

taki problem rozwi zywa oby oczywi cie. Tylko, ja taką ł ś  

chcia em  przypomnie  komisji,  e  mój  wniosek  którył ć ż  

mówi  o  tym  e  stadion  uniwersalny  by by  ta szymł ż ł ń  

rozwi zaniem  –  opiera  si  na  pewnej  konkretneją ł ę  

kwocie. W poprawce wprowadza em oko o 5 mln z , któreł ł ł  

wystarczy oby  na  to,  eby  lekkoatletyka  zaistnia ał ż ł  

obok pi karzy. Natomiast tutaj, to rozwi zanie, czylił ą  



ta wizja inwestycji w stadion od podstaw, na pewno 

b dzie  rozwi zaniem  dro szym.  Mo e  to  rozwi zanieę ą ż ż ą  

b dzie  lepsze  –  czas  poka e.  Ale  doskonale  sobieę ż  

zdaj  spraw , e kierunek rozwoju, czy tez kierunekę ę ż  

rozwojowi nadaje rada Miasta z prezydentem. A zatem 

od naszych decyzji b dzie zale a o, czy rzeczywi cieę ż ł ś  

b dzie baza dla dzieci, dla m odzie y i dla doros ych,ę ł ż ł  

którzy  gdzie  b d  wy owieni  z  tych  talentówś ę ą ł  

m odzie owych  i potem trzeba szlifowa  te talenty.ł ż ć  

Ju  w  profesjonalny  sposób.  To  s  doro li  ludzie,ż ą ś  

którym trzeba ju  w zupe nie inny sposób pomaga  niż ł ć ż 

armii dzieciaków które biegaj  po szkolnych boiskach.ą  

Zdaje sobie spraw  z odpowiedzialno ci która na nasę ś  

ci y, tak aby rozwi zania by y prawid owe.ąż ą ł ł

Przewodnicz cy Marek Bumblisą

Panie  radny,  to  jest  spotkanie,  chyba  trzecie, 

po wi cone  lekkoatletyce,  b d  nast pne.   Jaś ę ę ą ę  

chcia bym,  eby  w  tej  chwili  spotka y  si  Zarz dł ż ł ę ą  

Lechii z dyrekcj  GOKF – eby przegadali sobie pewneą ż  

sprawy, które by y przedmiotem zobowi zania prezydentał ą  

miasta,  deklaracji  e  strony  komisji  –  ja  bardzoż  

ch tnie  wezm  udzia  w  tym  spotkaniu,  porozmawiamyę ę ł  

sobie na roboczo, co mo emy zrobi , jaki nada  biegż ć ć  

ju  oficjalny pewnym zamierzeniom. ż

Radny Kazimierz Koralewski

Panie przewodnicz cy, ja zako cz  mo e tak – e ufam,ą ń ę ż ż  

wierz , e dzia acze Klubu Lechia nie za ami  si  tymę ż ł ł ą ę  

e chwilowo nie maj  tego stadionu takiego od A do Z,ż ą  



gdzie  mogliby my  im  pokaza  „oto  macie  obiekt,ś ć  

dzia ajcie i pokazujcie jakie b dziecie mieli wyniki”ł ę  

– ten obiekt dopiero ma powsta , dopiero ma si  jakić ę ś 

w mie cie pojawi . My l , e do tego czasu wytrzymaj ,ś ć ś ę ż ą  

b d  si  rozwija , bo lekkoatletyka w Gda sku jest namę ą ę ć ń  

potrzebna. 

Przewodnicz cy Marek Bumblisą

Przypomn , e wg wizji pana dyrektora GOKF stadion naę ż  

ul.  Grunwaldzkiej  ma  s u y  mo liwo ciomł ż ć ż ś  

zorganizowania  ka dego  mitingu  krajowego,  na  tymż  

poziomie.  I  to  jest  chyba  dobra  puenta,  dzi kuj cę ą  

lekkoatletom, wszystkim zaproszonym – przejd my terazź  

do pracy, bardzo panów prosz  eby cie si  umówili,ę ż ś ę  

spotkali,  ja  wejd  równie  do  rozmów.  Bardzoę ż  

dzi kuj .ę ę

PUNKT – 4

Zaopiniowanie projektu uchwa y Rady Miasta Gda ska wł ń  

sprawie  ustanowienia  szczegó owych  zasad  i  trybuł  

przyznawania  nagród  Prezydenta  miasta  Gda ska  zań  

wybitne osi gni cia sportowe – ą ę druk nr 1703.

Pan Henryk Wyciszkiewicz – kierownik Referatu Sportu 

Wydzia u Edukacji i Sportu UM w Gda skuł ń



Przedstawi  projekt uchwa y Rady Miasta Gda ska.ł ł ń

Przewodnicz cy Marek Bumblisą

Czy  s  pytania  do  pana  kierownika,  jakoą  

przedstawiciela prezydenta?

Czy to zaspokaja potrzeby rodowiska sportowego panieś  

kierowniku?

Pan Henryk Wyciszkiewicz – kierownik Referatu Sportu 

Wydzia u Edukacji i Sportu UM w Gda skuł ń

Tak, poniewa  daje do  du e mo liwo ci w przyznawaniuż ść ż ż ś  

nagród.

Przewodnicz cy Marek Bumblisą

Dzi kuje bardzo. Nie widz  wi cej g osów w dyskusji.ę ę ę ł  

Proponuj  przyst pi  do  g osowania  nad  projektemę ą ć ł  

uchwa y.ł

USTALENIA KOMISJI

Komisja Turystyki i Sportu Rady Miasta Gda ska poń  

wys uchaniu pana Henryka Wyciszkiewicza – kierownikał  

referatu  Sportu  Wydzia u  Edukacji  i  Sportu  Urz duł ę  

Miejskiego  w  Gda sku  – 4  g osami  za  – pozytywnie,ń ł  



jednog o nie  zaopiniowa a  przedstawiony  projektł ś ł  

uchwa y.ł

Tre  Opinii Nr 51-16/103/30/2005 stanowi za cznik dość łą  

protoko u.ł

PUNKT – 5

Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja.

• Wniosek do bud etu 2006 r. radnej E. Grabarek-ż

Bartoszewicz  - o wykonanie sztucznego lodowiska 

na Placu Zebra  Ludowych.ń

• Pismo  p.  R.  Bialousów  –  zast pcy  dyrektoraę  

Wydzia u Edukacji i Sportu UM w Gda sku w spr.ł ń  

artyku u w Gazecie Wyborczej z dn. 9.11.2005 r.ł  

„Basen na Che mie tylko dla wybra ców”.ł ń

• Odpowied  na wniosek komisji nr 48-13/87/19/2005ź  

w  sprawie  obiektu  sportowego  przy  ul. 

Ko cierskiej 4.ś



• Zaproszenie  na  Mi dzynarodowe  Targi  Ruchuę  

Turystycznego  „GO”  oraz  Mi dzynarodowe  Targię  

Mo liwo ci Turystycznych Regionów „Regiontour” wż ś  

Brnie.

• Zaproszenie do wzi cia udzia u w VI Mistrzostwachę ł  

Polski  Radnych  i  Pracowników  Samorz dowych  wą  

Szchach w Turku.

Poniewa  nie by o wi cej spraw wniesionych i wolnychż ł ę  

wniosków,  przewodnicz cy  podzi kowa  za  przybycie  ią ę ł  

zaprosi  na nast pne posiedzenie komisji.ł ę

 
        Przewodnicz cyą

            Komisji Turystyki i Sportu
  Rady Miasta Gda skań

           Marek Bumblis

Protoko owa ał ł
A. ukŻ
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